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מתוך  הזולת  עם  בענוה  לנהוג 
לאדם  שיש  המעלות  כל  כי  הכרה 

אינם מזכותו אלא ממתנת השי"ת !
נלמד מהפסוק: "ויען יוסף את פרעה בלעדי אלוקים 

יענה את שלום פרעה" (פרק מא-טז)
יענה,  האלוקים  אלא  משלי  החכמה  אין   - "בלעדי"  רש"י:  וכתב 
יתן עניה בפי לשלום פרעה. עכ"ל. ואמרו חז"ל בשביל שתלה הגדולה 
בבעליה בלשון "בלעדי" בו בלשון עלה לגדולה - "ובלעדך לא ירים 

איש את ידו ואת רגלו".

נמצאנו למדים מכאן מדת ענוותנותו המופלאה של יוסף, שאף 
בשעת עלייתו לגדולה, ואף שנקרית לפניו ההזדמנות לזכות לכבוד 
וליוקרה שאין כמותם, אעפי"כ מצהיר קבל עם ועולם כי אין לו 

משלו מאומה, אלא מייחס את כל הצלחתו להקב"ה בלבד.

וכבר אמרו חז"ל (בתנד"א זוטא - פרק טו): "לעולם יהא אדם 
עניו בתורה ובמעשים טובים וביראת שמים, עם אביו ואמו, ועם 
רבו ואחיו, ועם בניו, ועם בני ביתו ושכניו, ועם קרובים ורחוקים, 
למטה  ונחמד  למעלה  אהוב  שיהא  כדי  בשוק!  גוי  עם  ואפילו 

ומתקבל על הבריות, וממלא את ימיו ושנותיו בשם טוב"...

ובמעשים  בתורה  עניו  הוא  שהאדם  "בזמן  התדנ"א:  ומוסיף 
טובים, אזי אשתו מתיראת ממנו, וכן בני ביתו ושכניו וקרוביו, 
ואפילו הגוים מתיראין ממנו, שנאמר: "וראו כל עמי הארץ כי 

שם ה' נקרא עליך ויראו ממך".

רבי  "משמת  (מט.)  סוטה  מסכת  בסוף   חז"ל  דברי  ידועים 
בטלה ענוה ויראת חטא". שאל הגה"צ רבי ירוחם לייבוביץ זצ"ל: 
מה פשר האמרה "בטלה ענוה", וכי אדם שרוצה להיות עניו לא 

יכול להשיג מעלה זו?

וביאר רבי  ירוחם, שכאשר הקב"ה רוצה לתת מתנה רוחנית 
אותה  מוריד  הריהו  הענוה,  למדת  לזכות  כגון  ישראל,  לעם 
לעולם ומעניק אותה לאחד הצדיקים העמל במדה זו ואז זוכה 
להיות מרכבה לאותה מדה, ומכיון שהוא נושא אותה, אזי כל 
אחד יכול לזכות בה, כיון שהשפע ממדה זו נמצא בעולם, אבל 
כשרבינו הקדוש נסתלק מן העולם, נסתלקה עמו גם מדת הענוה, 

וממילא קשה מאוד להשיג מדה זו.



לחמול על הזולת ולסייע לו בכל 
הדברים שנזקק להם !

נלמד מהפסוק: "ועתה ירא פרעה איש נבון וחכם... 
יעשה פרעה ויפקד פקידים... ויקבצו את כל אוכל... 

והיה האוכל לפקדון"... (פרק מא-לג, לו)
מדוע נזקק יוסף לעוץ עיצות לפרעה, והרי לא נתבקש על כך? 
אלא לומדים אנו מכאן שכאשר ישנה בלבו של אדם חמלה על 
הזולת, אינו ממתין שיבקשו ממנו לעזור. הרגשתו בצערו של 
הזולת מדרבנת אותו ומאיצה בו לשאת בעול עמו ולעשות כל 
שביכולתו לסייע לזולתו. וכפי שכתב הראב"ם ז"ל (בשם רבי 
היא  העם,  על  יוסף  של  והרחמנות  החמלה  החסיד):  אברהם 
שהניעה אותו לתקן תקנה של חסד עליהם בצרה שהם עומדים 

לפניה.

על יעקב אבינו נאמר (בפרשת וישלח): "ויבא יעקב שלם... 
ויחן את פני העיר". אחרי שניצל מעשיו וחזר שלם בגופו 
ובממונו ובתורתו, תיקן דבר שיהנו ממנו אנשי העיר [לאחת 
הדעות, תיקן להם מרחצאות]. ואומרים חז"ל שממנו למד 
רשב"י, כמו שמספרים חז"ל בגמרא (שבת לג:) שאחר שיצא 
מהמערה, אמר, הואיל ואיתרחיש לי נס, שניצלתי מהרומאים, 
[והתיקון שעשה, שבירר  ואתקן דבר לטובת הציבור.  אלך 
שיוכלו  כדי  מת  מטומאת  הטהורים  המקומות  את  וציין 

הכהנים לעבור שם].

(בספרו  זצ"ל  חיים מבגדד  יוסף  רבינו  כך  על  ותמה 
יהוידע): מה שייכות ישנה בין הנס שנעשה לרשב"י, לתיקון 
שעשה עקב כך לטובת הרבים?! זאת ועוד: מדוע מדגישים 
חז"ל שהראיה מיעקב הוא גם מהעובדה שחזר שלם בגופו 
בממונו ובתורתו, ולא די ללמוד מעצם זה שניצלו חייו ולכן 

תיקן דבר לבני העיר?!

ותירץ הבן יהוידע שהרי ידועים דברי חז"ל שאדם שעושין 
לו נס, מנכין לו מזכויותיו. ואולם קורה אצל הצדיק שאף 
שנעשה לו נס, לא מנכים מזכויותיו, אלא הנס שנעשה לו 
הוא בתורת צדקה. אימתי זה יתכן? רק כאשר הצדיק אוהב 
לעשות חסד חינם עם הבריות, והיינו שמטיב עם הבריות 
בכזו טובה שאין לו לעצמו כל הנאה ממנה. או-אז ינהגו 
עמו מן השמים ב"מדה כנגד מדה" וגם לו יעשה הקב"ה נס 

במתנת חינם שלא ינכה לו מזכויותיו כלום.

לנס  בין התיקון שעשה רשב"י  מובנת השייכות  מעתה, 
וכדי שלא  לו, כי אמר הואיל ואתירחיש לי נס,  שנעשה 
ינכו לי על כך מזכויותי, אלך ואתקן הטבה כזו לזולת שלא 
יהיה לי ממנה כל תועלת, ואשר בזכותה לא ינכו מזכויותי, 
מדה כנגד מדה, ואכן הוא עצמו לא נהנה מהטבה זו שהרי 
נצרך למה  אינו  וממילא  גר שם  היה  וגם לא  כהן  אינו 

שתיקן.

לפי"ז מובן צורך חז"ל להביא ראיה מהעובדה שחזר יעקב 
שלם בגופו ובממונו, ולכן תיקן להם מרחצאות, שכן ביקש 
יעקב להיטיב עם בני העיר הטבה כזו שאין לו לעצמו צורך 
בה, ומכיון שהיה שלם בגופו לא היה לו צורך במרחצאות, 
וממילא זו הטבה כזו שבזכותה אין מנכין לו מזכויותיו על 

הניסים שנעשו לו. ודפח"ח.

ראובן  רבי  הגאון  אמר  תלמידיו,  לפני  משיחותיו  באחת 
(הובא בישורון - כא) את הדברים הבאים:  גרוזובסקי זצ"ל 
"והלכת  שנאמר  כפי  הקב"ה  בדרכי  להדבק  האדם  "חיוב 
בדרכיו" הוא באופן זה, כמו שדרכו של הקב"ה שהוא עושה 
חסד חינם וחסדו בכל רגע ורגע, כך מחוייב האדם לעסוק 
תמיד בטובתו של חברו, וכשם שבשור המועד, מה קובע את 
ה"דרך" של השור להיות מועד להזיק או לשנות טבעו? ע"י 
שחוזר על הנהגתו ג' פעמים, כך בהטבה עם הזולת! כאשר 
מפסיק האדם מלהיטיב עם זולתו ג' פעמים בזה אחר זה, הוא 
כבר לא ב"דרך" של הקב"ה ואינו מקיים "והלכת בדרכיו".



להתרחק מן ההתלבטות והפרסום כדי שלא לעורר קנאה וצרות עין!
נלמד מהפסוק: "ויאמר יעקב לבניו למה תתראו" (פרק מב-א)

ואמרו חז"ל: "אמר להם יעקב לבניו, אל תראו עצמכם כשאתם שבעים, לא בפני עשיו ולא בפני ישמעאל, 
כדי שלא יקנאו בכם" (תענית י:). כיוצא בזה: אם אכל ושתה בדיעבד, ביום התענית, אל יתראה בפני הציבור 
בתוך  לשבור  ישראל  בני  "ויבאו  הפסוק:  על  ולהלן  (שם).  בו  ויתקנאו  אבלים  בין  כחתן  שנראה  [כשבע] 
הבאים" (מב-ה) כתב רש"י: מטמינין עצמן שלא יכירום, לפי שציוה להם אביהם שלא יתראו כולם בפתח 

אחד, אלא יכנס כל אחד בפתחו, כדי שלא תשלוט בהם עין הרע שכולם נאים וכולם גיבורים. 

ענין נוסף יש בצניעות ובמניעות ההתבלטות והוא מה שכתב הגה"צ רבי צבי אלימלך מדינוב זצ"ל 
(בספרו אגרא דפרקא): "נראה לי בדרכי האדם לעבודת הבורא במדותיו ותנועותיו, מה טוב שיחזיק 
לעצמו דרך כזו שהוא כטבעו של עולם ולא לאחוז לעצמו מנהג שלא כדרך העולם [והיינו שלא יתבלט 

מאחרים לטוב ולמוטב]. והוא מאמר השונמית "בתוך עמי אנכי יושבת".

"כי באחוז האדם לעצמו דרך חוץ לטבעו של עולם, יתעוררו עליו ח"ו קטרוגים, ומי יודע אם יהיה 
יכולת בידו לעמוד נגד הקטרוגים והמלחמות אשר יעמדו כנגדו. "כל זה הבנתי מפי סופרים וספרים, אי 

אפשר לפרש כל זה בכתב כי זה תלוי בהשכלת נפש המשכלת". עכ"ד.

וכבר ידוע ומפורסם שגם דרך הנס להיות בהצנע כמו שרואים בכמה מקומות בתורה. ו"אין הברכה 
שרויה אלא בדבר הסמוי מן העין" ו"את צנועים חכמה". ועוד רבות כיו"ב.

בדרך זו אולי נוכל להקל מעט מחומר הקושיה שרבים נתקשו בה מאד: נאמר בפרשתינו שאחי יוסף 
לא הכירו את יוסף, והטעם פירש רש"י, "שיצא מאצלם בלא חתימת זקן ועכשיו מצאוהו בחתימת זקן". 
ופלא עצום הוא: וכי עם זקן אי אפשר לזהות את מי שדומה לאביו בקלסתר פניו?! ובמיוחד אחרי 

ששמעו את קולו וגם ידעו שאמור הוא להיות במצרים?!

נאמרו על כך תרוצים שונים שעדיין דורשים ביאור [כמו: א) לא עלה על דעתם כזה מפנה מעבד 
למלך. וצ"ע: היפלא מה' דבר? ב) לא נסתכלו עליו, שאסור להסתכל בפני אדם רשע. וצ"ע, הרי עכ"פ 
בתחילה וודאי ראוהו ודי בזה. ג) לא הכירו קולו משום שדיבר אליהם "קשות" ואת פניו כיסה במצנפת... 

וגם זה צ"ע מפירוש רש"י שראוהו בחתימת זקן ולכן לא הכירוהו.]

אכן לפמ"ש בדרך עשיית הנס, אולי י"ל שחתימת הזקן לא היא היתה הסיבה השמימית והניסית שלכן 
לא הכירוהו, אלא זו באמת היתה רק 'הסוואה' במלבוש טבעי להסתיר את הסיבה הניסית שהיא החרם 
שעשו האחים על גילוי יוסף. ומכיון שהסכים עמם הקב"ה העלים גם עתה את יוסף, בדרך ניסית, גם 
מעיני האחים שזה נכלל בחרם. וכאמרת חז"ל: "הכל בחזקת סומין עד שבא הקב"ה ומאיר עיניהם".

לנכרי  גזל  או  אבידה  להשיב  מצוה 
באופן שמקדש שם שמים !

בפי  מצאנו  אשר  כסף  "הן  מהפסוק:  נלמד 
אמתחותינו השיבונו אליך מארץ כנען ואיך נגנוב 

מבית אדונך" (פרק מד-ח)
וכתב רש"י: זה אחד מעשרה ק"ו האמורים בתורה. וביארו המפרשים 
שהק"ו הוא עפ"י מה שאמרו חז"ל (ב"ק קיג:) גזל עכו"ם אסור ואבידתו 
שלא  ק"ו  הדין  משרת  לפנים  האבידה  השיבו  זאת  בכל  ואם  מותרת, 

יגזלו משום שנאסר עליהם.

ואף שאין מצות השבת גזל לגוי [אף למ"ד גזל עכו"ם אסור] כי 
סב.)  (עירובין  רש"י  כמש"כ  הגזלה"  את  "והשיב  בתורת  אינו  הוא 
"דגבי ישראל כתיב והשיב את הגזלה, אבל בעכו"ם לא כתיב השבה". 
אכן בכל זאת צריך להשיב כדי לקדש שם שמים בגויים. וכמו שפסק 
הרמ"א (אה"ע סימן כח-א): "קידשה בגזל או בגניבת גוי הוי מקודשת 

דהא אינה צריכה להחזיר רק מכח קידוש השם".

כתב רבי יהודה החסיד ז"ל (בספר חסידים סי' תתרע"ד): "אל יעשה 
הצלחה  ואין  האדם  את  מורידין  דברים  ואלו  לנכרי.  עוול  אדם 

בנכסיו, ואם השעה עומדת לו, יהיו נפרעים מזרעו".

עוד כתב רבי יהודה החסיד (שם ס' תתרפ): "כשם שאתה צריך 
להתנהג בנאמנות עם ישראל, כך עם נכרים. ואם יטעה הנכרי את 
עצמו, תזהר, שמא ידע אח"כ, ויתחלל שם שמים על ידך. ואין אין 
לאדם אלא מעט, טוב לו שיצטרך לבריות ממה שיקח ממון נכרים, 
ויברח עם הממון, ויתחלל שם שמים על ידו, שיאמרו הנכרים על 

היהודים "גנבים ורמאים".

המהרש"א (כתובות סז) התריע בדברים נוקבים על ענין גזל עכו"ם, 
וכה כתב: רבים בדור הזה שמקבצין עושר שלהם שלא באמונה ובחלול 
ה' בגזילת עכו"ם, ואח"כ מנדבים מאותו ממון להיות להם כבוד בכל 
שנה, ולתת להם ברכת "מי שברך" להיות להם לשם ולתפארת, ואין 

זה אלא מצוה הבאה בעבירה, ואין לעושר הזה קיום.



אנשים בסביבתי  יהודי עם שאלה מאתגרת:  התקשר אלי 
הקרובה, בבית כנסת ובעוד מקומות, מציקים לי.

ב... וכלה  מה כוללות ההצקות? החל מאי-התייחסות מעליבה 
מולו  מכוון  מישהו  נכון.  שומעים  אתם  כן  משפילים.  פרצופים 
פרצוף מצחיק, על מנת להשפיל את כבודו. זה לא נשמע מעשה 
בוגר כלל, אך כאשר מישהו מחליט לפגוע בזולת, זה עשוי לגרום 

לו גם למעשי-ילדות!

האם יש לכם מה לייעץ בענין? 'זרק לי את הכדור'.

הצליח.  לא  הגורם  את  בעצמו  לאבחן  ממנו  ביקשתי  כאשר 
הוא אדם שקט, אפילו מופנם, אך לא פוגע באנשים. האם בגלל 
שבתום שיעורו של הרב בבית הכנסת הוא פונה לדרכו - ולא 

נשאר שם לשוחח עם הרב כמנהג האחרים - זו סיבה לפגוע בו?!

עניתי לו שהכל יכול להיות, אולי הרב נפגע מחוסר ההתייחסות 
שלו ואולי... ואולי... אך ליבי אומר לי שמונח כאן משהו אחר 

לגמרי. מחמת חשיבות הנושא לכלל נרחיב אודותיו.

* * *

לפני שנציין את הגורם לתופעה, נשלול שני גורמים לא נכונים.

1) 'עין-הרע'. לפעמים סובלים אנשים מעין-הרע, זה ברור. אך 
ליפול  במחלה,  לחלות  לאדם  לגרום  יכול  הזה  שהכוח  מסתבר 
וכדו' - אך זה לא יכול לגרום לאנשים אחרים לפגוע בכבודך 

או להציק לך.

גדול,  מת"ח  שמעתי  הבא  הדבר  את  לי..."  בי! עשו  "פגעו   (2
שהוא גם מומחה נפש גדול - הרב ד"ר אברהם יהושע העשיל 
לארבע  זקוק  הוא  בעולם  ישרוד  שאדם  כדי  ממונסי:  טברסקי 
דברים: 1) אכילה ושתיה 2) ביגוד 3) קורת ראש, מקום מגורים 

4) מישהו להאשים...

שבעולמנו  משום  למה?  רציני.  לצערנו  זה  אבל  צחוק  צחוק 
לטפוח  לנו  (מותר  המידות  על  מספיק  עובדים  לא  האגואיסטי 
פני  על  שלנו  החינוך  מערכת  עדיפות  נוכח  השכם  על  לעצמנו 
בתחום  עדיין  שזה  יודעים  כולנו  אך  הכללית,  החינוך  מערכת 
היחסי. כי למען האמת אנחנו יכולים להוסיף ולשפר עוד הרבה 

- אך לא נאריך בנקודה זו כעת).

כללו של דבר: האדם נוטה להאשים את הזולת, מסיבה מאוד 
פשוטה. אם הוא יודה שהאחראי היחיד למצבו זה הוא בעצמו, 
את  לתקן  בתשובה,  לחזור  רבות.  להשקיע  אותו  יאלץ  זה  הרי 

מידותיו - האם לא יותר קל להשליך את הבוץ החוצה וחסל?!

האמת כואבת - אך היא האמת היחידה: מי שקובע את מצבו 
של האדם זה הוא עצמו!

* * *

לאחר ששללנו את הכיוונים הלא נכונים, נתמקד בכיוון הנכון 
- שהוא בהחלט מסעיר ומפתיע!

מבני  אחד  היה  זצ"ל,  ליניץ  אב"ד  גדליהו  רבי  הרה"ק 
(פ'  חן'  'תשואות  בספרו  זי"ע.  טוב  שם  הבעל  של  היכלא 

הגמרא  ללשון  רבו  של  ההסבר  את  מביא  הוא  תצא)  כי 
האויבים  הם  מי  ביתו"  אנשי   - איש  "אויבי  (מט:)  בסוטה 
האמורים? "הם העוונות שפעל שנברא מהם קליפות ונתלבשין 
[-מתלבשים] באיזה בני אדם... והם החולקים ולוחמים עליו" 
נוראה  בידיעה  שעוסקים  הנוספים  התלמידים  ודברי  (דבריו, 
סא-ב  אותיות  התפילה  עמוד  עה"ת,  בבעש"ט  מובאים  זו 

ובהערות שם).

שמעתם? עוונותיו של האדם הופכים ל"דלק" שמניע את אויביו 
ללחום נגדו!

מביא   - הבעש"ט  שבתלמידי  הותיק   - יוסף'  יעקב  ה'תולדות 
בשם רבו בספרו 'בן פורת יוסף' כך: "...שלא ידבר התורה והתפילה 
בפנייה חיצונית, שמזה נבראים הקליפות ומתלבש ברשעים לנקום 
ממנו". ו'בלקט אמרי פנינים' מובא שכאשר החטא גדול אזי הוא 
ואם  ח"ו,  מרים"  ביסורין  לייסרהו  גמורים  ברשעים  "מתלבש 
ללעוג  סרה,  בו  לדבר  רק  רשות  מקבלים  הם  אזי  דק  החטא 

ולבזות אותו.

אמנם, אומר ה'דגל מחנה אפרים' - נכדו של הבעש"ט - הפסוק 
לִם אִתּוֹ",  ם אוֹיְבָיו יַשְׁ רְכֵי אִישׁ גַּ רְצוֹת ד' דַּ במשלי (טז, ז) אומר "בִּ
כלומר,  דרכיו,  את  ומתקן  בתשובה  חוזר  האדם  שכאשר  היינו 
וכו'  אמיתית  בדביקות  ולומד  מתפלל  הוא  מרע'  מה'סור  כחוץ 
באופן כללי למען ה' ללא אינטרסים אחרים, אזי גם אויביו - 

שהם שונאיו מחמת חטאיו - משלימים איתו בתכלית.

* * *

מ'פרקי  ידענו  כבר  דולר"!  "מיליון  שווה  הזו  הידיעה  רבותי, 
של  טיבו  ידענו  לא  אך   - 'קטגור'  בוראת  עבירה  שכל  אבות' 
היינו  סבורים  מקטרג?  הוא  ואימתי  כיצד  הוא,  מה  זה  קטגור 
שהקטגור מתחיל לפעול רק בבי"ד של מעלה, מגלה לנו הבעש"ט 
שגם פה בארץ ישנם מקטרגים - שהתלבשו באנשים בשר ודם 
אנחנו!  אותם?  שלח  מי  אותם?  ברא  מי  נגדנו.  פועלים  והם   -

במעשינו ובחטאינו!

בפרט אמור הדבר לגבי לימוד תורה ותפילה שלא מתוך כוונה 
לעשות נחת רוח לאבינו שבשמים (כמצוטט לעיל בשם ה'תולדות 
יעקב יוסף'). היינו שגם כאשר אנו מתפללים עבור צרכנו, כמו 
עלינו  עשרה',  ה'שמונה  של  האמצעיות  הברכות  מנוסח  שנראה 
לתת את הדעת שזה העיקר לצורך המטרה הכללית של תיקון 

העולם כולו ולמען שמו!

אז מה הדרך להיפטר מהמקטרגים?

לתקן את מעשינו!

אשמח להקדיש זמן בטלפון למי שמוצא תועלת אישית בגילוי 
זה, ורוצה להעמיק בנושא. ניתן להתקשר למשרד המכון.

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


